
Onbeheer(s)baar Onderbanken… 
 
Op 26 februari 2003 ondertekende ik, namens de toenmalige KvK Zuid-
Limburg, het Manifest van Sittard. Een aantal partijen en organisaties 
beloofden daarin plechtig alles wat redelijkerwijze mogelijk was te 
ondernemen, om het terugdringen van diffuse bronnen van 
waterverontreiniging te voorkomen. Zo, dat was een hele mond vol! 
Wie waren die partijen? Niet de geringste ; Provincie Limburg, 
Zuiveringschap Limburg, Rijkswaterstaat Directie Limburg, LLTB, LNV, 
Limburgse Milieufederatie en Project Onderzoek Maas. 
 
Wat zijn dan deze diffuse bronnen? “Diffuse bronnen is een containerbegrip, 
het verhaal van vele kleintjes. Veel kleine vervuilingsbronnen zorgen voor 
vervuiling van het oppervlaktewater, het grondwater en waterbodems. Door 
uit- en afspoeling van meststoffen en bestrijdingsmiddelen, atmosferische 
vervuiling, uitloging van bouwmaterialen werden (worden) de 
waterkwaliteitsnormen in Limburg overschreden.  
Stikstof, fosfaat, bestrijdingsmiddelen, geneesmiddelen, antibiotica, ja zelfs 
de “pil” vormen provincie breed een probleem”.  
(Vrij naar: Gemeenschappelijk Actieprogramma Diffuse Bronnen Limburg 
2003 – 2006) 
 
In de emissieanalyse van het stroomgebied Rode Beek, waar Onderbanken 
onder valt, staat dat de veroorzaker van probleemstoffen zoals stikstof, 
fosfor, de bestrijdingsmiddelen atrazine en lindaan, vooral wat de laatste 
twee betreft, de landbouw een zeer grote bron is. 
 
Nou moet men niet gelijk de landbouwers een verwijt maken, deze bedrijven 
moeten natuurlijk aan gewasbescherming doen, willen zij overeind blijven in 
de moordende concurrentieslag. (Die zij uiteindelijk toch gaan verliezen als 
zij het roer niet drastisch omgooien. Maar helaas zijn zij nog niet zover!) 
 
In het Manifest staat echter ook: “NIEMAND mag zich onttrekken aan de 
medeverantwoordelijkheid voor het voorkomen en terugdringen van diffuse 
bronnen van waterverontreiniging.” Dus ook de gewone burger moet zich 
bewust zijn van wat hij doet als hij zaken via de closetpot laat verdwijnen, 
zijn terras onkruidvrij maakt of mieren en slakken bestrijdt. 
 
En de overheid? De gemeente dan? 
Schrijnend is het om te moeten vaststellen dat nu weer voor een agrarisch 
perceel aan de Westkant van de Moltweg de gemeentelijke berm is kaal 
geklepeld. (dat is bijna de hele berm aan die zijde). 
 
Kennelijk is de gemeente Onderbanken niet in staat te handhaven en moet ik 
vaststellen dat van het hele maaibeleid afgelopen jaar – ondanks enkele 
succesjes - bitter weinig is terechtgekomen. Er zijn nog altijd enkele boeren 
die zich niet kunnen beheersen en de bermen – een van de voorwaarden 
voor een beter waterbeheer – rücksichtslos neersabelen als dat in hun hoofd 
op komt.  



 
 
Ik vraag mij ook af, of en hoe de gemeente dat met de landbouwers 
communiceert. In dit geval betreft het de gemeentelijke berm voor het 
perceel van een Duitse ondernemer. 
 
Ook elders zie je Duitse agrariërs in de fout gaan. Hebben zij wel eens van 
het provinciaal en gemeentelijk maaibeleid gehoord?  
Zijn zij indringend door de gemeente op de hoogte gesteld? 
 
Laten wij voor het volgend maaiseizoen hopen dat een aantal landbouwers 
zich gaan beheersen, de gemeentelijke bermen ongemoeid laat met vergif en 
klepelmaaier en de gemeente het gewenste bermbeheer, desnoods 
handhavend, ook werkelijk uitoefent.  
Zo niet, dan kunnen wij zo langzaam aan gaan spreken van een 
Onbeheer(s)baar Onderbanken. 
 
Pierre Lindner 
 


